

兰州重离子加速器大型真空室

@张恕修\$中国科学院近代物理研究所!兰州 @李蕴\$中国科学院近代物理研究所!兰州 @吴翼健\$中国科学院近代物理研究所!兰州 @董雨润\$中国科学院近代物理研究所!兰州 @张新俊\$中国科学院近代物理研究所!兰州 @孟庆华\$中国科学院近代物理研究所!兰州 @吴德忠\$中国科学院近代物理研究所!兰州

收稿日期 修回日期 网络版发布日期:

摘要 已建成的兰州重离子加速器的真空室是一个大型整体结构的超高真空容器,直径约10m,高4.5m,重65000kg,内表面积211m²,容积100m³,工作真空度为5×10⁻⁵Pa。采用有限单元法在计算机上用SAP-5C程序对真空室受力分析进行了计算。真空室结构材料选用瑞典 Uddeholm钢厂生产的 316 L 超低碳不锈钢。承制此大型容器的是航天工业部风华机器厂。由于结构庞大,首先将真空室分成八大块和几小块在工厂制造,然后运至现场焊制成一整体容器并进行机械加工。所有密封焊缝均用着色渗透液,X-射线探伤和氦质谱探漏仪进行检查和探漏。

关键词 [整体结构](#) [相对导磁率](#)

分类号

A LARGE VACUUM CHAMBER OF THE SSC FOR HI RFL

ZHANG SHUXIU; LI WEN; WU YIJIAN; DONG YURUN; ZHANG XINJUN; MENG QINGHUA; WU DEZHONG Institute of Modern Physics, Academia Sinica. Lanzhou

Abstract The Vacuum chamber of the Separated Sector Cyclotron for Heavy Ion Research Facility Lanzhou to have been built is described. It is a large monolithic ultra-high vacuum vessel with 10 m in diameter and 4.5 m high, weighing 65 tn. The total volume is about 100 m³. There are 23 4 ports on it for various purpose. The mechanical analysis of the vacuum chamber is completed using a finite element method by means of the procedure SAP-5 C on a computer. Uddholm 316 L super-low carbon stainless steel made in Sweden was selected as a structure material. Because of very big size, the monolithic vacuum chamber is divided into eight bigger and several smaller pieces to fabricate in the factory. Then it is transported by a train and a truck to our institute. Finally it is welded as a single vessel and machined in situ. In the interests of economy. The manual electric arc welding is the best choice in our case. It is paid great attention to strict technological process during welding. Owing to high requirements for ultra-high vacuum, all of tight welded seams are inspected and checked by liquid penetration testing, X-ray examination and helium mass spectrometer detecting. All of the flanges are machined before welding as far as possible at the factory. Some big flanges are cut by special way in situ. The pressure of 8×10⁻⁶ Pa for sufficient beam transmission in the vacuum chamber is obtained in September of 1986.

Key words [Whole structure](#) [Relative magnetic Permeability](#)

DOI

扩展功能

本文信息

- ▶ [Supporting info](#)
- ▶ [\[PDF全文\]\(557KB\)](#)
- ▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)
- ▶ [参考文献](#)

服务与反馈

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [文章反馈](#)
- ▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

- ▶ [本刊中 包含“整体结构”的 相关文章](#)
- ▶ [本文作者相关文章](#)